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que es venen e!s interferòmetres hi ha gent que 
encara creu que és una tecnologia més consolida-
da. I el que nosaltres vam fer el 2003 és crear un 
apareil que tingués les dues tecnologies alhora: 
l'antiga per ais que creuen més en la interferome-
tria i la nova, la tecnologia confocal, que és la que 
utilitzàvem fins al 2003. 

Els alemanys també ho han fet? 

No, perqué això de combinar dues tecnologies amb 
un mateix sensor ho hem patentât i ho hem prote-
git a tot el mon. 
Corn us ha anat des que ho heu patentai? 

El 2003 vam llançar un sensor amb les dues tecno-
logies simultànies, el 2004 ens van donar el premi 
Photonics Awards of Excelence, a Sillicon Valley, 
com a producte més innovador de l'any, el vam 
posar a la venda el juny del 2004 i amb un any 
n'hem venut vint, que és molt. Hem anat de cul! 

Què representa per vosaltres aquest premi? 

És el primer cop que el guanya una empresa espan-
yola I fa 50 anys que el donen. Donen 25 premis 
anuals en el mon de la fotònica, entenent per fotò-
nica qualsevol cosa relacionada amb la Hum, com 
ara comunicado amb làsers, emmagatzematge 
d'informadó fent servir sistemes òptics, telecomu-
nicadons per fibra óptica.. . Hi ha molta gent que 
fabrica coses en el mon de la fotònica però som 
molt pocs que fabriquem aparells per mesurar-Ies. 

El premi us pot ajudar a obrir-vos en el mercat 
americà? 
És al Hoc que més ajudarà, perqué és allà que el 
donen i perqué els americans creuen molt en els 
premis. 

L'astronomia és una de les aficions d'aquest investigador. 

Ja ho heu notât? 

Sí. Hem venut dos equips més i la NASA ens ha 
repetit I'equip: ja ens havia comprat un model veil i 
ara s'ha quedat el nou. 
Per què els volen? 

Son al departament dels motors del nou telescopi 
espadal, però no ens han volgut dir mai qué en 
fan: és secret. 
Sensofar és una empresa sorgida de la 
Universität Politècnica de Catalunya (UPC). 

Just: és el que se'n diu una empresa spin-off. És un 
model que es van inventar als Estats Units, a la Uni-
versität de Standford, i és el millor per començar 
una petita empresa de tecnologia. 
Per què? 

Perqué així aquesta empresa, que té un producte 
estàndard però no fa recerca, detecta en el mercat 
eis forats que s'han de cobrir. I com que no té capa-
citat de recerca, la transfereix a la Universität, que sí 
que té recursos per fer-ne. És a dir: la gent que ha 
creat una spin-off pot arribar a dedicar el 100% del 
seu temps a aquesta spin-off, tot i estar contractât 
per la Universität 

I la Universität quin benefici en treu? 

La nostra activitat retorna a la Universität en forma 
de projectes de recerca. I la Universität creix, perqué 
eis professors que es queden dintre no tenen ni 
idea del que fa falta a la indùstria i sobreviuen amb 
finançament públic. Per cert, a Espanya, la inversió 
pública que a Harg termini retorna més diners a la 
societat és la recerca. Retorna més la recerca que 
els peatges de les autopistes! 
En el vostre cas també? 

Nosaltres també retornem molts diners a la sode-
tat. Paguem impostos amb diners que facîurem a 
tot el mon. És el que els experts en economia en 
diuen exportacions: això és una moma per a qual-
sevol país. Amb tres anys Sensofar ha tornat més 
diners a l'Estat que el que l'Estat ha pagat mai per 
fer tota la recerca de Sensofar a la UPC. El Govern 
ja fa anys que ho veu i per això ajuden tant les 
empreses de noves tecnologies. 

Quins forats ha detectat Sensofar en el mer-
cat? 
Per exemple, que hi ha una gran necessitai de 
mesura de prismes, de microprismes, i estem fabri-
cant aparells per mesurar-los. 

Quines empreses necessiten aquests aparells? 

Per dir noms, Sony, per a la nova generado de pan-
talles de televisors, que porten una placa de micro-
prismes, i Mitsubishi, per millorar els sistemes de 
seguretat deis ABS dels cotxes. De fet hi ha mil apli-
cadons d'aquest component, i fins ara no es podia 
mesurar de cap manera. 

r 

r 

Ronçana, 1/6/2005, p. 18 / Col·lecció de premsa i butlletins / Arxiu Municipal de Granollers


